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«شرق» موضوع افزایش قیمت بلیت سینما را در آستانه سال جدید بررسی کرد

گیشه در دسترس همه می ماند؟

گفت وگو با مسعود میرطاهری، مدرس و بازیگر تئاتر
«ساعت داغ» به صحنه خواهد رفت

شرق: به نظر می رسد باید به زودی شاهد افزایش قیمت بلیت سینماها باشیم. به تازگی 
علی سرتیپی، تهیه کننده، گفته با تورمی که این روزها با آن مواجه هستیم، قیمت معقول 
برای بلیت سینما ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومان است؛ ولی نمی توان چنین قیمت گذاری را انجام 
داد. با این حال دولت باید کمک کند تا با تعیین قیمتی مناســب، سالن های سینمایی به 
حیات خود ادامه دهند. او در گفت وگویی با ایسنا درباره تصمیم به افزایش قیمت بلیت 
سینماها بیان کرد: «با توجه به هزینه هایی که در بخش تولید فیلم با آن مواجه هستیم 
و بعد هم آنچه در بخش اکران می بینیم، باید گفت سینما وضعیت نگران کننده ای دارد. 
در حال حاضر قیمت همه چیز چند برابر شده، اما در یک سال گذشته قیمت بلیت سینما 

ثابت مانده است و سالن ها توان پرداخت هزینه های خود را هم ندارند».
سرتیپی قیمت بلیت سینماهای کشــورمان را با کشورهای هم جوار مقایسه کرده و 
افزود: «در همین همســایگی  ما قیمت بلیت سینما در کشور امارات ۱۱ و ۱۲ دلار است، 
ولی در ایران کمتر از یک دلار است؛ یعنی ما ۷۰ تا ۸۰ سنت بلیت سینما را می فروشیم؛ 
در حالی کــه هزینه های ما با آنها یکی اســت. مثلا امکاناتی کــه در ایران مال یا پردیس 
کوروش داریم، با آنچه در دوبی مال هســت، فرقی نــدارد، ولی قیمت بلیت آنها چقدر 
اســت و قیمت بلیت ســینماهای ما چقــدر! علاوه براین، در همان ســینماهای امارات 
فیلم های خارجی هم امکان نمایش دارند و در منطقه پخش می شوند، ولی ما در بخش 
تولید فقط با یک محصول بومی طرف هســتیم و فیلم هایی مثل «آواتار» را نمی توانیم 
اکران کنیم». او با اشاره به افزایش قیمت برخی دستگاه های لازم برای نمایش فیلم که 
در گذشته ۳۰ میلیون تومان بود، ولی الان به ۴۵۰ میلیون تومان رسیده است، گفت: «ما 
در مخمصه ای گیر کرده ایم که اگر بخواهیم قیمت بلیت را واقعی کنیم، باید با توجه به 
تورم حداقل آن را به ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومان برسانیم، ولی نمی توانیم چنین کاری کنیم. 
شــخصا معتقدم حداقل قیمتی که می توانیم برای سال آینده تعیین کنیم تا بدون هیچ 

سودآوری سینما فقط بتواند خرج خود را بگذراند، ۸۰ هزار تومان است».
او در پاســخ به اینکه مقایســه قیمت بلیت با دوبی در شــرایطی که هزینه زندگی و 
درآمد شــهروندان در دو کشــور با هم تفاوت دارد، چقدر می تواند درســت باشد؟ بیان 
کرد: «ســینما باید چه کاری انجام دهد؟ این دولت است که باید کمک کند و درصدی از 
هزینه ها را متقبل شود تا این ارزان ترین تفریحی که الان برای مردم باقی مانده، از دست 
نــرود. واقعا با ۳۵ و ۴۵ هــزار تومان (قیمت فعلی بلیت ســینما) چه چیزی می توان 
خرید؟ با افزایش قیمت ها آیا تفریح هایی مثل سفر و رستوران رفتن مانند گذشته است؟ 
اگر دولت در بخش فرهنگی کمک کند، سینما همچنان ارزان ترین تفریح و سرگرمی برای 
خانواده ها و بچه ها و دور هم بودن ها اســت. هزینه ها و درآمدها با هم نســبتی ندارند و 
ترازهای مالی سینماها همه منفی است. اگر کمک شود تا سوبسیدی روی بلیت سینما 
گذاشته شــود و مردم هم از سینما استقبال کنند، به سال آینده امیدوار خواهیم بود؛ در 

غیر این صورت ادامه کار بسیار سخت خواهد بود».
دور باطلی است که هر سال شاهدش هستیم

امیرحسین علم الهدی، کارشناس اقتصاد ســینما، افزایش قیمت بلیت سینماها در 
ســال پیش رو را اجتناب ناپذیر می داند و در این زمینه به «شــرق» گفت: «وقتی شــاهد 
افزایش قیمت در همه چیز هستیم، سینما نمی تواند در اندازه یک تفریح باثبات از منظر 
اقتصادی باقی بماند. طبیعی اســت که وقتی دلار به ۶۰ هزار تومان می رســد، شــاهد 
افزایش قیمت روی همه کالاها هســتیم و این دور باطلی اســت که هر سال شاهدش 
هســتیم». او در بخش دیگری از صحبت هایش بــه طبقه بندی طیف های مختلفی که 
مخاطب سینما هســتند، پرداخت و افزود: «باید در نظر داشت که افزایش قیمت بلیت 
ســینماها در این شرایط امری طبیعی است؛ اما همچنان معتقدم باید راهکارهایی برای 
جذب مخاطب عام به معنای طیفی که مسئله شــان اقتصادی اســت، پیدا کرد. بخشی 
از جامعه ما را اقشــار آســیب پذیر تشــکیل می دهند و طبیعی اســت که دغدغه آنها 
اساســا سینما نیست. افراد مرفه هم که ترجیح می دهند ســینما نروند. در این میان تنها 
طبقه متوســط باقی می ماند که همیشه مخاطب سینما از میان این قشر بوده است که 
با افزایش قیمت بلیت ســینماها یا افزایش هزینه های زندگی، طبقه متوســط روز به روز 
لاغرتر می شود و هر وقت این طبقه نحیف می شود، اولین واکنشش حذف مواردی مثل 
تفریح و اتفاقات فرهنگی از فهرســت هزینه هایش است. این قشر به سرعت هزینه های 

سینما، تئاتر یا موسیقی را از زندگی روزانه حذف می کند و ترجیح می دهد هزینه ها را در 
سرفصل های دیگر زندگی اش ببرد. پس نتیجه می گیریم هیچ چاره ای جز افزایش قیمت 
بلیت سینما باقی نمی ماند. در شرایطی که حوزه فرهنگ هم هزینه های خاص خودش 
را دارد، شــاهد افزایش قیمت در ارکان گوناگون فرهنگ و ســینما از جمله سینما داری، 
تولید و پخش خواهیم بود». او در بخش دیگری از صحبت هایش به راهکارهای دیگری 
برای جلب نظر مخاطب سینما در ماه های پیش رو اشاره کرد و گفت: «می توان با در نظر 
گرفتن راهکارهایی همچنان توجه مخاطب سینما را جلب و امکانی برای او فراهم کرد 
که سینما را فراموش نکند. بحث بلیت شناور یکی از همین راهکارهاست و قیمت های 
دیگــری را از منظر اقتصــادی در اختیار مردم بگذاریم. ارائه بلیت نیم بها یا شــناور و... 
می تواند در آینده یکی از راه های رسیدن به این هدف باشد که مردم با انواع درآمد، بتوانند 

به سینما بروند و به دیدن فیلم در سینما رغبت نشان بدهند».
علم الهــدی افزود: «قطعا ســال آینده هزینــه تولید حدود ۵۰ درصــد افزایش پیدا 
خواهد کرد و این به آن معناســت که دفاتر پخش یا حوزه تولید در ســینما برای جلب 
نظر مخاطب به سالن ها باید راهکارهایی در نظر بگیرند. با توجه به کاهش ۵۰ درصدی 
مخاطب نســبت به ســال ۹۸ و قبل از کرونا باید کاهش محســوس مخاطب را جدی 
گرفت. در ســال ۹۸ به حدود ۲۷ میلیون فروش از سینما رسیدیم و امسال رقمی حدود 
۱۴ میلیــون را تجربه کردیم. افزایش قیمت بلیت ســینماها و کاهش مخاطب به یقین 
اتفاق ناخوشایندی اســت؛ اما باید هم زمان به فکر راه حل هایی برای عبور از این بحران 
بود». او در پایان افزود: «هر ســال با این پرســش مواجه می شــویم که باید برای سینما 
چه کرد؟ و هر ســال نقطه نظراتی بیان می شــود و در نهایت در طول ســال توجهی به 

آن نمی شود».
امیرحســین علم الهدی مدتــی قبل در گفت وگو با «شــرق» تأکید کــرد: «به جز دو 
ســال کرونا که سال های خوبی برای ســینماها نبود، اگر مبنای آمار بد فروش را پیش از 
همه گیری کرونا در نظر بگیریم، در سال ۹۸، سینمای ایران در هشت ماه ۱۵ میلیون نفر 
مخاطب داشت و در مقایسه با هشت ماه سال ۱۴۰۱، چیزی حدود ۱۰ میلیون نفر ریزش 
مخاطب را نســبت به ســال ۹۸ تجربه کردیم و البته در ســال ۹۷، ما حدود ۲۱ میلیون 
نفر مخاطب ســینما را در هشت ماه داشتیم و این آماری است که کاملا شرایط بحرانی 
ســینماها را گوشزد می کند». او در ادامه به گســتردگی و تنوع سینماهای سراسر کشور 
اشــاره کرد و گفت: «در حال حاضر حدود ۶۰۰ پرده سینما در کشور داریم و چیزی حدود 

۶۰، ۷۰ درصد کاهش مخاطب را تجربه می کنیم».
این کارشناس ســینما افزود: «طبیعی است در این شرایط شاهد تعطیلی بسیاری از 
سینماها باشیم و برخی از پردیس های سینمایی با حداقل ظرفیت، فیلم نمایش می دهند 
و شاید فقط با چهار، پنج سالن سینما کار می کنند و باقی سالن ها بسته است و اگر هرچه 
زودتر فکری برای برون رفت از این بحران نشــود، ممکن است تعداد تعطیلی سینماها 
بیشــتر شود. فروش اندک ســینما نگران کننده اســت. به هر حال طبیعی است که این 
کاهش ۷۰ درصدی مخاطب، باعث تعطیلی بســیاری از سینماها خواهد شد. واقعیت 
این است که در این شــرایط نمی توان به طور دقیق گفت که آیا اکران فیلم های توقیفی 
می تواند فروش بهتری را برای سینماها رقم بزند یا خیر؟ اگر وزارت ارشاد ساز و کاری برای 
نمایش آنها اتخاذ کند، شاید در  آن  صورت بتوان نظر دقیق تری درباره اکران آنها داشت و 
بعد واکنش مردم را نسبت به نمایش فیلم های توقیف شده می بینیم؛ اما به نظر می رسد 
اگر ســینماها برای آینده نزدیک برنامه ای نداشــته باشــند یا به بیان دیگر پوست اندازی 
نکنند و به سمتی نروند که خودشان را با شرایط منطقی جامعه هماهنگ کنند و نتوانند 
پذیرای مخاطبان جدی سینما باشند، نمی توان انتظار دیگری داشت و باید به شرایط رکود 

سینماها عادت کنیم».
او در بخــش دیگــری از صحبت هایش گفت: «باید اشــاره کنم که ما نیــاز داریم تا 
آداب حکمرانی در ســینما ها تغییر کند. با این آداب سینما قادر به نفس کشیدن نیست. 
موضوعات اجتماعی و اقتصادی و افزایش شدید هزینه ها در سینما باعث شده تا شرایط 
متفاوتی را تجربه کنیم. ســینمای ایران برای ادامه حیات به فاکتورهای دیگری نیاز دارد 
و نمی تواند تنها زیر چتر اکسیژن دولت به حیاتش ادامه بدهد. حیات طبیعی سینما، بر  
اساس بازار عرضه و تقاضاست و می توان با مکانیسم هایی این بازار را حفظ کرد، مشروط 
بر اینکه دولت نگاهش را به حوزه ســینما چه در تولیــد و چه نمایش تغییر بدهد». او 
ادامه داد: «سینما اگر می خواهد ادامه حیات حداقلی را به ادامه حیات حداکثری پیوند 
بزند، هیچ چاره ای جز این ندارد که تغییر نگاهی در آن حاصل شــود. این تغییر نگاه به 
ســینما در سطح دولت تأثیر گذار خواهد بود و پذیرش اینکه با روش های معمول امکان 
ادامه حیات شاداب سینما وجود ندارد. این اولین قدم برای بهبود این شرایط است. باید 
بپذیریم که در تمام شــاخص های حوزه اقتصادی، اجتماعی، ورزشی و هنری نیاز به یک 
بازنگــری جدی داریم و می توانیم با تجدید نظر در برخی سیاســت های جاری، اتفاقات 

خوبی برای سینما رقم بزنیم».

شنبه
۱۳ اسفند  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۵۱۰

شرق: مسعود میرطاهری فعالیت حرفه ای بازیگری خود را از 
ســال ۱۳۷۳ آغاز کرد و از ســال ۱۳۹۳ تدریس شیوه بازیگری 
متداکتینگ را بر اساس کتاب های معتبر جهانی شروع کرد و بر 
روی تدریس آموزه های لی استراســبرگ و استلا آدلر اوتا هاگن 
و ایوانــا چوبوک کار کرد و به تدریس بازیگری متد می پردازد. او 
تا مدتی دیگر نمایش «ساعت داغ» را روی صحنه خواهد برد.

میرطاهــری درباره تفاوت های این اجرا به «شــرق» گفت: 
«برای توضیح اینکه این نمایش با چه ویژگی هایی روی صحنه 
خواهد رفت، باید در مورد ســبک بازیگری که تدریس می کنم 
صحبت کنم. سال هاســت که بر اســاس مهم ترین کتاب های 
بازیگــری روز دنیا تدریس می کنم، نه بر اســاس آن چیزی که 
خودم تجربه کردم. البته در این مســیر تنها نبودم و همســرم 
پوپک رحیمی که نویسنده، محقق و مترجم است و کتاب های 
بازیگری، فیلم نامه نویسی و نمایش نامه نویسی بسیاری ترجمه 
کرده کمک بزرگی برایم بود. از ابتدای تدریس این شیوه هدفم 
این بود که هنرجویان کلاس هایم با متدها و شیوه های روز دنیا 
آشــنا شوند و این فرایند را به بهترین شکل پیش ببرند. طبیعی 
است که ابتدای این راه همه چیز هموار نبود. بسیاری این شیوه 
را به سخره گرفتند و حتی از نظر دوستان تئاتری پذیرفتنی نبود. 
شاید به این دلیل که بسیاری از ما در مقابل تغییرات ایستادگی 
می کنیم. در این مســیر به مرور با مدرســان خارجی هم ارتباط 
برقــرار کردیم و از آخرین نــکات و آموزش های روز دنیا مطلع 

می شویم و به هنرجویان آموزش می دهیم».
او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: «در این سال ها 
با شــاگرانم چند نمایش اجرا کردیم که تجربه های خوبی بود 
و البتــه نمایش نامه خوانی هــای خوبی هم داشــتیم. وظیفه 
معلم این نیســت که دست شــاگردش را بگیرد و سر کار ببرد. 
من هم مثل تمام معلمان، رســالتم آموزش است. شاید به این 
دلیل که دوســتان بسیاری در تئاتر و سینما دارم و سابقه زیادی 
در بازیگری دارم، از من خواســته می شود اگر از میان شاگرانم 
شــخصی را متناسب با نقشی که پیشنهاد می شود، می شناسم 
معرفــی کنم و من همیشــه با کمال میــل ایــن کار را انجام 
می دهم. البته همیشه آرزو می کنم ای کاش در کنار کارگردانی 
می توانســتم تهیه کننده تئاتر هم باشــم که بی هیچ دغدغه ای 
بتوانم کاری را که دلخواهم هســت با شاگرانم اجرا بروم و این 

یکی از دغدغه های من است».

میرطاهــری درباره به صحنه بردن نمایش «ســاعت داغ» 
گفت: «مدت ها اســت بــرای نمایــش «ســاعت داغ» آماده 
می شــویم. در این مدت دو، ســه بازیگر تغییر کردند و جابه جا 
شدند، اما تمرین ها مرتب در حال انجام است. متن این نمایش 
را هم همســرم نوشــته و فکر کردیم قبل از بــه صحنه بردن 
این نمایش تمرین های مفصلی داشــته باشــیم که به محض 

مشخص شدن محل اجرا با آمادگی بیشتر روی صحنه برویم».
او درباره تجربه همکاری با شــاگرانش روی صحنه افزود: 
«رویکرد من به اجرای تئاتر با شــاگرانم روی صحنه این اســت 
که به آنها جسارت بدهم که باید جنگجو بود. باید جسور باشند 
و اجازه خطاکردن به خودشــان بدهند تا بدون هیچ دل نگرانی 
وارد عرصه کار شــوند. تا آزمون و خطا نکنند، نمی توانند وارد 
عرصه کار شــوند و ما باید جوان هــای آگاه به دانش بازیگری 
را وارد کار کنیــم و تصــور می کنم وقتی خودم کنارشــان بازی 
می کنم، این احســاس به آنها منتقل می شــود که همه ما در 
یک سطح کنار هم هستیم. آنها پایین تر نیستند و من بالاتر. باید 
بپذیرند همه ما بازیگر هســتیم. در این کار هیچ تفکیکی وجود 
ندارد. دوست دارم هنرجویانم این اعتماد به نفس را پیدا کنند و 

حرفه ای بودن را به آنها یاد بدهم».

میرطاهــری درباره ویژگی های نمایش نامــه نیز گفت: «در 
مورد متن چند ویژگی مد نظرم بود. به این فکر کردم که نمایش 
باید با تعداد زیادی از هنرجویانم به صحنه برود. طبیعی است 
که در این حالت نمایش نامه باید ویژگی هایی داشــته باشــد. 
متنی که تعداد زیادی شخصیت داشته باشد و همه هم در آن 
مشارکت داشته باشند و توانایی هایشان را نشان بدهند. متن های 
زیادی را بررسی کردیم تا اینکه از همسرم خواستم متنی بنویسد 
و در نهایت به ایده ای رســیدم. اینکه از ســکانس های مطرح 
ســریال های مهم دنیا خط داســتان را گرفتیم و بر اســاس آن 
اپیزودهایی را نوشــتیم. همین ویژگی باعث می شــود تا تعداد 
زیادی از هنرجویان درگیر نمایش و بازی روی صحنه شــوند و 
نقش داشــته باشــند. دیگر ویژگی این متن برایم این است که 
چون بر اساس ســکانس های مطرح ســریال های دنیا نوشته 
شــده، برای مخاطــب جذابیت های خاصــی دارد. وقتی متن 
نهایی شد، هم زمان تمرین ها را آغاز کردیم. در این نمایش شش 
اپیزود داریم که در هر اپیزود تعداد متفاوتی بازیگر روی صحنه 
مــی رود. تمامی قصه ها در یک کافه اتفاق می افتد و اشــتراک 
تمام آنها همین لوکیشــن اســت. بچه هایی که در این نمایش 
بــازی می کنند، اکثرا اجرای صحنه ای نداشــتند وکم کم با متن 

خـبـر  بـرگـزیـده

خزاعی: وظیفه کشف استعدادهای بدون سرمایه 
را تداوم خواهیم داد

مراســم اعطــای گواهینامه فیلم ســازان مــورد تأیید شــورای تأیید صلاحیت 
فیلم اولی ها پنجشنبه ۱۱ اسفند ۱۴۰۱ در بنیاد سینمایی فارابی برگزار شد.

در ابتدای این مراسم و بعد از پخش کلیپی درباره دستاوردهای سینمای ایران، 
ســیدمهدی جوادی، مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی، با بیان اینکه این یک جمع 
افتخاربرانگیز برای ما در بنیاد ســینمایی فارابی اســت، گفــت: «یکی از مهم ترین 
کارهای ما در بنیاد ســینمایی فارابی راه اندازی باشگاه فیلم اولی ها و شورای تأیید 
صلاحیت فیلم اولی ها بود. زمانی که ســامانه آغاز به کار کرد، استقبال گسترده ای 
در ثبت نام صورت گرفت و اگر ســامانه را نمی بســتیم، تعداد متقاضیان شــاید به 
بیش از ۸۰۰ نفر هم می رســید؛ اما اتفــاق مهم فرایند تأیید صلاحیت فیلم اولی ها 
بود که به اذعان بســیاری از ســینماگران یکــی از حرفه ای تریــن فرایندهای تأیید 

صلاحیت تا به امروز بوده است».
او ادامه داد: «روزی که آیین نامه شورای تأیید صلاحیت اعلام و مأموریت آن از 
سوی سازمان سینمایی به بنیاد سینمایی فارابی سپرده شد، برخی دغدغه داشتند 
که مبادا این اتفاق به فرایندی غیرحرفه ای در تأیید صلاحیت ها منجر شــود؛ اما با 
زحماتی که در این مدت به اعضای شــورا دادیم و با صبر و پیگیری ای که آنها در 
روند بررســی صلاحیت دوستان به خرج دادند، ســبب اعتراف بسیاری از مدیران 

سینمایی و اهالی هنر هفتم به حرفه ای بودن روند انتخاب فیلم اولی ها شد».
مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی افــزود: «باید بگویم امروز در شــورای تأیید 
صلاحیــت فیلم اولی ها، از همه دوســتانی که در این جمع به عنــوان کارگردانان 
فیلم اولــی حضور دارند، می توانیم دفاع کنیم و بگوییم قطعا بهترین ها را انتخاب 

کرده ایم و خروجی اش را در جشنواره فجر چهل و یکم هم دیدیم».
جوادی با بیان اینکه امروز با یک تغییر نسل در همه مشاغل سینمایی مواجهیم، 
خاطرنشــان کرد: «این تغییر نسل در حوزه کارگردانی بسیار مهم است و توجه به 
فناوری های روز نیز از مســائل جدی دیگر سینماست. توجه به تنوع ژانر هم مورد 
تأکید اســت و در جلســات مصاحبه حضوری نیز تأکید داشتیم که اگر دوستان در 
ژانر متفاوتی حضور دارند، چه بهتر که در همان شاخه فعالیت شان را ادامه دهند. 
سوابق فیلم های کوتاه این جمع همگی حاکی از نوآوری در حوزه های ژانری نظیر 
ژانر کودک و نوجوان، فانتزی و... اســت. امیدوارم این دوســتان سرمایه های ما در 
سال های آتی ســینمای ایران باشند و همه را سیمرغ به دست روی سن اختتامیه 

فیلم فجر ببینیم».
تلاش کردیم که ۸۷ استعداد آینده ساز را به سینمای ایران معرفی کنیم

رســول صدرعاملــی، نماینــده کانون کارگردانــان در شــورای تأیید صلاحیت 
فیلم اولی ها نیز در این مراســم گفت: «تأیید صلاحیت فیلم اولی ها فرایند دشواری 
بود کــه در روزهای کرونا و ناآرامی های اخیر انجام شــد. ما اینجا تلاش کردیم تا 
خروجی ای را که امروز می بینیم، داشــته باشــیم. این اتفاق باید ۲۰ سال پیش رخ 
می داد. بهترین ها را جذب کردیم تا فرصت فیلم ســازی برای شــان فراهم کنیم و 
همین حالا هم که اتفاق افتاده اســت، جای تقدیر از فارابی و ســازمان ســینمایی 
دارد. امیدوارم این جریان ادامه دار باشد و همه شما بتوانید فیلم هایتان را بسازید».
او خطاب به فیلم ســازان حاضــر در جمع اظهار کرد: «شــما دیگر فیلم اولی 
نیستید، بلکه عضو جدی سینمای ایران هستید و مطمئن هستم که خوش خواهید 
درخشــید. هیچ گونه رفاقت بازی در کار نبود و سفارش ها اصلا در کار شورا تأثیری 
نداشــت. اعضای شــورا از آثار رســیده و مصاحبه های حضوری بــه این نتیجه و 
جمع بندی رســیدند و تلاش کردیم تا ۸۷ استعداد آینده ســاز را به سینمای ایران 

معرفی کنیم».
باید حاکمیت ســرمایه را بــه حاکمیت اســتعداد، تعهد، اخــلاق و کارآمدی 

تبدیل کنیم

در ادامه این مراسم محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی، با ابراز خوشحالی 
از حضور در چنین مراســمی گفت: «از بدو ورود به ســازمان ســینمایی موضوع 
ســازوکار و نحوه ورود کارگردانان جدید به ســینما برای مان مطــرح و مهم بود. 
در جلســاتی بــا دکتر جوادی به فرایندی رســیدیم تا تخصصی تر به ســینما نگاه 
کنیــم و جریان ورود به ســینما کــه پیش از این ســال ها متکی بر جریان داشــتن 
ســرمایه بود و برای فیلم ســازی نیاز چندانی به هنرمند به معنــای واقعی بودن 
حس نمی شــد، تغییر کند. شــاید پیــش  از  این می شــد با پیدا کردن ســرمایه ای 
پروانه ســاخت گرفت ولی اینکه خروجی فیلم چه بود و چه تعداد فیلم ســازان 
می توانســتند در فضای ســینما به فعالیت ادامه دهند، مطرح نبود؛ اما شــورای 
تأیید صلاحیت فیلم اولی ها در ماه های گذشــته به طور شبانه روزی به بررسی آثار

 و تأیید صلاحیت ها  پرداخت».
او با تشکر از ســیدمهدی جوادی، امیر بوالی، رســول صدرعاملی، محمدرضا 
عرب و مهدی آذرپندار، اعضای این شــورا، بیان کرد: «زمانی می توان از ســینمای 
هویت ســاز صحبت کرد که فیلم سازان جوان، تازه کار، بدون رانت و سرمایه در هر 
نقطه از کشور عزیز ما بتوانند از فرصت فیلم سازی استفاده کنند. فیلم سازان مانند 

پزشکان در فیلم سازی به دوستان و هم نوعان خود متعهد می شوند».
او ادامه داد: «البته انتظار نمی رود ســال آینده ۸۷ فیلم اولی داشــته باشید و 
شرایط فیلم سازی شــما عزیزان باید به مرور چه با حمایت سازمان سینمایی، بنیاد 
ســینمایی فارابی و ســایر نهادهای دولتی و چه با حمایــت بخش خصوصی که 
فعالیت آن در ســینما حائز اهمیت است، فراهم شود. آقای صدرعاملی گفتند من 
از مواجهه با این تعداد فیلم ساز درخشان به شعف آمدم که همگی استعدادهایی 

جدی در سینمای ایران هستند».
محمد خزاعی همچنین با اشــاره به تداوم سیاست عدالت محوری در سازمان 
سینمایی تأکید کرد: «سازمان سینمایی تلاش خواهد کرد تا عدالت را با دخیل کردن 
مردم و اســتعدادهای جوان و البته بانوان توانا در سینمای ملی برقرار کند و بنیاد 
سینمایی فارابی، انجمن سینمای جوانان و مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی 

در این راه مسئولیت بزرگی را بر عهده دارند».
او افزود: «وظیفه کشف استعدادهای بدون سرمایه و حمایت از آنان را در تمام 
نهادهای سینمایی زیرمجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تداوم خواهیم داد 
و اعتقاد داریم سینمای ایران زمانی ملی و الهام بخش سینمای جهان خواهد بود 
که بر اساس ارزش های انقلاب اسلامی، حاکمیت سرمایه را به حاکمیت استعداد، 

تعهد، اخلاق و کارآمدی تبدیل کند».
رئیس ســازمان سینمایی در خاتمه اظهار کرد: «به این جمع تبریک می گویم و 
خوشحالم شــعار عدالت محوری که با سفر به استان های مختلف از بدو ورود در 
ســازمان سینمایی مدنظر داشتیم، محقق شده است. در حالی که پیش  از  این کمتر 
شرایطی فراهم می شد که سینماگران حاضر در شهرستان ها در همان محل زندگی 
خود فعالیت سینمایی خود را دنبال کنند. این شرایط ادامه خواهد یافت تا جریان 
پوســت اندازی سینمای ایران که شروع شده اســت، با احترام به پیش کسوتان و با 

پشتوانه تجارب آنها ادامه یابد».

پیش رفتند و زیر متن ها درآمد و گره های داستانی را پیدا کردیم 
و تمرین ها به خوبی پیش می رود».

او در بخــش دیگری از صحبت هایش دربــاره ویژگی های 
نمایش نامه گفت: «خط مشترک همه قصه ها این است که در 
یک کافی شــاپ روایت می شود. می دانیم که کافی شاپ محلی 
است که اقشار متفاوتی در آن رفت و آمد می کنند و همه ما بارها 
کافه رفتن را تجربه کردیم. جایی است که می تواند خاطره انگیز 
باشــد. اما از طرفی کارکردن در یک لوکیشــن محــدود کار را 
برای بازیگر ســخت می کند؛ چراکه میزانســن آنچنانی نداریم. 
ممکن است در گفت وگو ها شاهد اتفاقاتی باشیم. ممکن است 
دیالوگ ها از شــوخی و خنده به سمت دعوا و جروبحث برود و 
به نظرم ویژگی متن همین است که شاهد موقعیت های جالبی 

در ارتباط با آدم ها هستیم».
میرطاهری در مورد شرایطی که تئاتر در چند ماه اخیر تجربه 
کرد و شاهد رکودی در گیشه نمایش های روی صحنه بودیم نیز 
گفت: «به نظرم تئاتر و سینما رفتن امری است که کاملا با روح 
و روان مخاطبانش گره خورده و برخی مشکلات باعث شده تا 
شــاهد رکودی در سالن های سینما و تئاتر باشیم. از طرفی باید 
ایــن را مدنظر داشــت که در تمام دنیا دولت هــا از تئاتر به هر 
شــکلی حمایت می کنند و آن را به عنوان حرفه و شغل قبول 
دارند و برای آن ارزش قائل هســتند. مثلا در پاریس پنج هزار و 
۵۰۰ ســالن تئاتر در ابعاد کوچک و بزرگ وجود دارد. در تهران 
چند ســالن تئاتر هست؟ بماند که شــهرهای دیگر ایران با چه 
کمبودهایی روبه رو هستند. در حال حاضر بسیاری از همکارانم 
در حال کار در اسنپ هستند چون منبع درآمدشان از تئاتر بوده 
که مدتی اســت رونق ســابق را ندارد و دولت هم توجهی به 
آن نمی کنــد. این حرفه نیازمند حمایت و نگاه دولت اســت تا 

گروه هایی تئاتری بتوانند با خیال راحت کار کنند».
او ادامه داد: «موضوع این اســت کــه دولت اهمیتی برای 
تئاتر قائل نیســت و در این شرایط هم گروهی شکل نمی گیرد. 
می دانم کــه گروه هــای تئاتــری بی نظیری داریم کــه منتظر 
ثبت شدن هستند. تئاتر ما دچار تشتت فکری و ذهنی شده و اکثر 
کارها ضعیف است. به این دلیل که بسیاری از نمایش ها توسط 
جوان هایی که دانش و علم کافی ندارند اجرا می شود. در حال 
حاضــر هر فردی می توانــد کار اجرا ببرد بــدون اینکه ارزیابی 
صورت بگیرد که آیا توانایی اجرابردن یک تئاتر را دارد یا خیر؟ ما 
در تئاتر دچار این معضل هم هستیم. متأسفانه آدم های پرتلاش 
و دانای تئاتر مدت هاســت به دلیل سانســور و اعمال نظرهای 
مختلف ترجیح می دهند کار نکنند. بماند که برخی از هنرمندان 

ما خانه نشین شدند».
میرطاهری در پایان گفــت: «باید امیدوار بود و حرکت کرد. 

آرزو می کنم روزهای بهتری برای تئاتر کشورم پیش رو باشد».

فیلم
بانی 

س: 
  عک


